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گفت وگوی تفصيلی »جوان« با رئيس قرارگاه پدافند غيرعامل:

علت به نتيجه نرسيدن پيام رسان بومی در 3 جمله خلاصه می شود؛ نبود عزم ملی، نبود فهم ملی نسبت به مسئله و اولویت نداشتن برای  مسئولان اجرایی

مشکل اول فهم متناقض از تهدید و فرصت است

  مهدي پورصفا 
چند س�الي اس�ت كه پدافن�د غيرعامل باره�ا و بارها 
در رس�انه هاي جمعي ب�ه وی�ژه زماني ك�ه صحبت از 
تهدی�دات انس�ان س�اخت اس�ت، مط�رح مي ش�ود. 
با ای�ن همه ش�اید اهميت این س�ازمان و نق�ش آن در 
مصون س�ازي و افزای�ش ت�اب آوري كش�ور آنطور كه 
باید ش�ناخته نش�ده باش�د. گفت و گو با س�ردار دكتر 
غلامرض�ا جلال�ي، رئيس س�ازمان پدافن�د غيرعامل 
كش�ور، بهان�ه اي ش�د ت�ا به نق�ش ای�ن س�ازمان در 
مصون سازي زیر س�اخت هاي حياتي كشور بپردازیم. 
اگر مواف�ق باش�يد گفت و گ�و را در مورد 
ماهيت س�ازمان پدافند غيرعامل كشور 
شروع كنيم. این دستگاه هم یك سازمان 
نظامي و هم یك سازمان غيرنظامي است. 
در واقع یك كاركرد دوگانه دارد، با چنين 
مختصاتي این نهاد تا كجا توانسته جایگاه 
خود را چه در بين نهادهاي كشوري و چه 

در نهادهاي لشکري پيدا كند؟
پدافند غيرعامل در همه كشورهاي دنيا وجود دارد و معمولاً 
در قالب هاي مختلفي شكل گرفته و دنبال مي شود. در بعضي 
موارد آن را به عنوان دفاع غيرنظامي مي بينند؛ به تعبيري 
دفاع از غيرنظاميان در برابر هر تهديد طبيعي و غيرنظامي 
مانند سيل، زلزله و غيره تا تهديدات نظامي كه باعث خرابي 
شهرها و آوارگي و جابه جايي مردم مي شود  مانند آنچه در 

دوران دفاع مقدس در بعضي از شهرها اتفاق افتاد. 
مثلًا امريكا به عنوان يك كش��ور تكنولوژي محور چندين 
سازمان دارد كه وظايفي مشابه مأموريت هاي سازمان پدافند 
غيرعامل كشور را انجام مي  دهد. يك سازمان مديريت بحران 
فدرال به نام Fema دارد كه حوادث و بحران هاي طبيعي 
  (DHS:را مديريت مي كند. س��اختاري به ن��ام دي اچ اس
 (Department of Homeland Securityك��ه 
در واقع وزارت دفاع س��رزميني اس��ت كه بع��د از حوادث 
11سپتامبر شكل گرفت. وظايف اين سازمان در واقع دفاع 
در برابر تهدي��دات امنيتي و دفاعي اس��ت و مي توان گفت 
تقريباً 80 درصد وظايف آن با مأموريت هايي كه س��ازمان 
پدافند غيرعامل كشور دارد، شباهت دارد. در حوزه سايبري 
نيز س��ازماني به نام Cyber Command  يا فرماندهي 
س��ايبري در ايالات متحده وجود دارد كه موضوعات حوزه 
سايبري را تحت پوشش و پيگيري دارد. به همين ترتيب در 
حوزه هاي شيميايي و هسته اي هم سازمان هاي ديگري در 
اين كشور وجود دارد كه مسئوليت رصد و پايش تهديدات 
در اين حوزه ها را برعهده دارند. در كش��ور ما نيز رصد اين 
تهديداتي كه ذكر شد، به طور كلي تهديدات انسان ساخت 

در سازمان پدافند غيرعامل كشور تجميع شده است. 
سازماني با چنين ساختار و مأموريتي قبل از انقلاب اسلامي 
در كش��ور وجود نداش��ت. تنها يك س��ازمان به ن��ام دفاع 
غيرنظامي ايجاد ش��ده بود كه بعد از انقلاب، در جلس��ات 
ش��وراي انقلاب با اين برداش��ت كه اين س��ازمان امنيتي 
است، منحل ش��د. واقعيت امر اين است ما در طول جنگ، 
س��ازمان پدافند غيرعامل نداش��تيم و در تمام مواردي كه 
نياز بود تصميمات اقتضايی گرفته مي شد. مثلًا در دولت، 
ستاد پشتيباني جبهه و جنگ، ستاد پناهگاه ها و اقداماتي 
از اين دس��ت اجرايي ش��د. براي نمونه جاي��ي مانند بنياد 
مهاجرين به كار اس��كان مردم جنگ زده،  جابه جايي آنان، 
ساخت پناهگاه ها و پيش بيني آذوقه و از اين قبيل اقدامات 

مشغول بودند. 
پس عملًا ما تمام این س�ال ها متولي براي 
حوزه مقاوم س�ازي و افزای�ش تاب آوري 

كشور نداشتيم؟
از سال 57 كه انقلاب كرديم تا س��ال 82، هيچ سازماني با 
رويكرد و مأموريت پدافند غيرعامل در كشور وجود نداشت 
كه متولي اين بخش باشد، اما در سال 82 بنا به تدبير رهبر 
معظم انقلاب، سنگ بناي اين سازمان گذاشته شد. زماني 
كه به دنبال فراهم ك��ردن مقدم��ات كار و تدوين اصول و 
ضوابط اوليه و مس��تندات بوديم، در بررسي اسناد متوجه 
شديم حضرت آقا بارها توصيه هايي را براي تشكيل چنين 
ساختاري مطرح فرمودند و تلاش هايي براي ايجاد چنين 
ساختاري در دولت، ارتش، سازمان مديريت و برنامه ريزي 
و دبيرخانه ش��وراي عالي امنيت ملي انجام شده بود، ولي 
به س��رانجام نرس��يد. پس از آن مقام معظم رهبري به اين 
جمع بندي رسيدند كه مسئوليت را به ستاد كل نيروهاي 
مسلح بدهند تا سازوكار تشكيل سازمان پدافند غيرعامل 
كشور مشخص شود. به اين دليل كه مجموعه تدابير، دفاعي 
و امنيتي بايد بر بخش كشوري و لش��كري اعمال شود، به 
همين خاطر مبناي ايجاد س��ازمان در ستاد كل نيروهاي 
مسلح قرار گرفت. در واقع اين سازمان زيرمجموعه ستاد كل 
نيروهاي مسلح است، اما عملكرد آن در همه حوزه هاست. 

عقب ماندگي ها تا چه اندازه است و چطور 
مي توانيم آن را جبران كنيم؟

ما 25سال عقب ماندگي را نمي توانيم چند روزه جبران كنيم. 
براي مثال برخي از زيرساخت هاي ما در زمان احداث شان به 
رعايت برخي اصول پدافند غيرعامل توجه نشده است. اين 
عدم توجه، يعني ساختارها در برابر تهديدات آسيب پذيرند 
و بايد اين نقاط ضعف برطرف ش��ود و اصلاح صورت گيرد. 
اين 25سال را در كنار س��ال هاي پيش از انقلاب كه به اين 
اصول توجهي نمي شد، قرار دهيم با يك تأخير 40 ساله در 
رعايت اصول و ضوابط پدافند غيرعامل در ساخت و سازها 
و ايجاد زيرساخت هاي حياتي در كشور روبه رو هستيم. اين 
تأخير، دو روزه جبران و اصلاح نمي شود. نكته ديگر اينكه 
اصلاح و در برخي مواقع جابه جايي اين س��اختارها، غير از 
زمان مستلزم صرف هزينه بسياري است. پس طبيعتاً يك 
رويكرد اين اس��ت كه ما به اين سمت حركت كنيم حداقل 
هرچه در آينده مي سازيم، امن و ايمن باشد. رويكرد بعدی 
هم اين است كه به گذشته برگرديم و نقاط مهم اصلي قبلي 

را امن كنيم، ام��ا تحقق حاكميت اص��ول و ضوابط پدافند 
غيرعامل هم نيازمن��د فرهنگ و فهم اس��ت و هم نيازمند 
دانش. فرهنگ و فهم يعني ما بفهميم چنين موضوع مهمي 
وجود دارد و بايد به آن پرداخته ش��ود و دانش يعني بدانيم 
كه چه بايد بكنيم. بنابراين به طور خلاصه ما تلاش زيادي 
كرديم تا از همه ظرفيت هاي كش��وري و لشكري استفاده 
كنيم كه اين كار را پيش ببريم. اگر به گذشته نگاه كنيم كه 
تقريباً كاري در اين زمينه انجام نشده بود، اما خوشبختانه در 
اين مدت كوتاه كارهاي بسيار ارزشمند و خوبي انجام شده 
است. اگر به نقطه مطلوب نگاه كنيم كه ما كجا بايد باشيم 
و مقايسه كنيم خيلي كارها باقيمانده كه انجام نشده است، 

بايد اين كارها هم به سرانجام برسد. 
اگر اجازه بدهيد در مورد این عقب ماندگي 
كمي مصداقي ت�ر صحبت كني�م. اتفاقي 
كه در تأسيس�ات نطن�ز و س�الن مونتاژ 
سانتریفيوژهاي آن افتاد، به دليل همين 
عقب ماندگي در توجه ب�ه اصول و ضوابط 

پدافند غيرعامل بود؟
داستان نطنز يك داستان نفوذ بود و پيگيري نفوذ كار نهاد 
اطلاعاتي مانند وزارت اطلاعات يا اطلاعات س��پاه است و 
كار پدافند غيرعامل نيس��ت. در پاسخ به اين سؤال كه چرا 
حادثه نطنز اتفاق افتاد، دوس��تان و عزيزان زحمتكش در 
وزارت اطلاعات بايد پاسخگو باشند كه اقدامات خوبي هم 
انجام دادند.  نكته دوم اين اس��ت، مشخص كنيم كه رابطه 
س��ازمان پدافند غيرعامل كشور نس��بت به سازمان انرژي 
هسته اي به لحاظ پاس��خگويي به حادثه چيست؟ سازمان 
پدافند غيرعامل كشور، يك سازمان حاكميتي در ستاد كل 
نيروهاي مسلح است كه مسئوليت پيگيري، اجرايي كردن، 
طراحي، نظارت و كنترل بر اقدامات دستگاه هايي دولتي را 
برعهده دارد. مسئوليت اينكه در دستگاه دولتي كاري انجام 
نمي شود با س��ازمان پدافند غيرعامل كش��ور نيست، بايد 
ببينيم آيا اين سازمان وظايفش را انجام داده است يا نه. مثلاً  
در حوزه هسته اي از 10سال گذشته در تمام زيرساخت ها، 
بهترين اقدامات پدافند غيرعامل انجام شده است. براي مثال 
فردو افتخار پدافند غيرعامل است؛  UCFاصفهان افتخار 
پدافند غيرعامل اس��ت؛ نطنز و مجموعه هاي تأسيس��ات 
مدفون زيركوه آن افتخار كار پدافند غيرعامل اس��ت. ما با 
به كارگيري ضوابط و الزامات پدافند غيرعامل و اس��تحكام  
بخشي تخصصي زيرساخت هاي هسته اي قرار نبوده جلوي 
نفوذ را بگيريم. بنابراين ما تلاش كرديم در مناطقي كه از نظر 
ما حياتي و حساس هستند متمركز شويم، پيگيري كنيم 
و آنقدر بر مسئوليت و وظايفمان اصرار و پافشاري كنيم تا 
اهدافمان محقق ش��ود و انرژي هسته اي هم جزو آنهاست. 
اينكه گزينه حمله نظامي به سيس��تم انرژي هس��ته اي ما 
بس��يار ضعيف اس��ت، نتيجه توجه و به كارگيري ضوابط و 
الزامات پدافند غيرعامل است؛ يعني ما به لحاظ سازه، ابزار و 

زيرساخت مستحكم هستيم. 
به دولت در بحث الزامات پدافند غيرعامل 
و توج�ه ب�ه اقتضائ�ات آن چ�ه نمره اي 

مي دهيد؟ 
به شيوه معمول و كلاسيك نمره نمي دهيم. ما تقريباً با همه 
وزارتخانه هاي مختلف بنا به حوزه فعاليت آنان، تعامل داريم 
و كار مي كنيم، ميزان ارتباط م��ا در اقدامات هر وزارتخانه 
براساس سطح اهميت و نوع آن دس��تگاه متفاوت است. با 
بعضي از دستگاه ها اين ارتباط خيلي زياد و با برخي خيلي 
كم است. با بعضي از دس��تگاه ها تعامل زيادي داريم مانند 
وزارت نفت و ش��ركت هاي تابع آن همچون پتروش��يمي، 
گاز، ش��ركت پخش و پالايش و ش��ركت ملي نف��ت ايران 
در لايه ها و خدمات مختلف با ه��م كار مي كنيم. با وزارت 
كش��ور تعاملات بس��يار خوب و عملياتي داريم، در حوزه 
استانداري ها، نيروها فعال و مسئوليت پذير هستند. بعضي 
وزارتخانه ها هم هستند كه تعامل مثبت و بالايي ندارند كه 
من ترجيح مي دهم نامي از آنها نبرم. خيلي از آنها به دلايل 
مختلف همكاري لازم را ندارند، برخي گرايش��ات و مواضع 
سياس��ي را بهانه عدم همكاري ق��رار مي دهند، در صورتي 
كه رويكرد پدافند غيرعامل با توجه به اينكه زير نظر ستاد 
كل نيروهاي مسلح است بدون موضع گيري سياسي است. 
ما پيگيري اوامر فرمانده معظم كل ق��وا را انجام مي دهيم 
و رويكرد ما در اين زمينه پيروي از فرامين رهبري اس��ت. 
طبيعتاً وقتي راجع به برخي تهديدات اعلام نظر مي كنيم، 
ممكن است نظر آن دستگاه ذي ربط با ما متفاوت باشد. يكي 
از برداشت هاي دوستان اين است كه ممكن است نظرات ما 
تحت تأثير مواضع سياسي باشد، طبيعتاً ما به هيچ وجه نظر 
سياسي نداريم و در دوره ها و دولت هاي گذشته هم اثبات 
كرديم كه نظر ما كاملًا  حاكميتي اس��ت و منافع ملي را در 
نظر مي گيريم و به هيچ مناقشه سياسي ای ورود نمي كنيم، 

ولي بعضي از دوستان تمايل دارند گرايشات سياسي را بهانه 
كم كاري ها قرار دهند. 

به نظ�ر مي رس�د یک�ي از حوزه هایي كه 
تعامل كمتري با سازمان پدافند غيرعامل 
كش�ور دارد وزارت ارتباط�ات و فناوري 
اطلاعات است. در حال حاضر به نظر شما 
مهم تری�ن اولویت م�ا در ح�وزه فناوري 

اطلاعات چيست؟ 
توسعه فضاي س��ايبري در كش��ور و در دنيا، يك پارادايم 
جدي��دي در دني��ا توليد ك��رده اس��ت كه م��دل زندگي، 
كس��ب و كار، حكوم��ت و حكمران��ي و حتي م��دل دفاع و 
امنيت را تحت تأثير خودش قرار داده و ما امروز شاهد بروز 
مفاهيم بسيار متنوعي از اثر فضاي سايبري روي حوزه هاي 
مختلف هس��تيم كه حوزه هاي بازار،  زندگي، هنر، فوتبال، 
دفاع، امنيت و... تحت تأثير اين فضا قرار گرفته است؛ پس 
آنچه رخ داده يك واقعيت است. در دنيا دو تفكر كلي وجود 
دارد؛ يكي اينكه فضاي س��ايبري يك فناوري نو، پيچيده و 
پيشرفته است و كشورهاي پيشرفته مبدع آن هستند و آن 
را دنبال مي كنند، ما هم بايد حداكث��ر بهره برداري را از آن 
داشته باشيم. مانند اينكه مس��يري ريل گذاري شده و  در 
آن يك قطار هم باش��د و يكي از اين واگن ه��اي آن را به ما 
داده اند، ما در آن واگن بنش��ينيم و از امكانات درون واگن 
استفاده بكنيم، كاري نداشته باشيم كه مسير آن كجاست و 
به كجا ختم مي شود، اصلًا به سمت حق مي رويم يا به سمت 
باطل، اما يك تفك��ر ديگر مي گويد باي��د از مواهب فضاي 
سايبري اس��تفاده كنيم، اما نبايد بنده فناوري شويم، بلكه 
بايد فناوري ها را در چارچوب مناف��ع ملي در كنترل خود 
دربياوريم. اين رويك��رد نيازمند تعري��ف نوعي حكمراني 
است كه با استقرار آن همه  فناوري ها و خدمات سايبري در 
اختيار منافع ملي قرار می گيرد. ما طرفدار نگاه دوم هستيم 
و مي گوييم يك نگاه ملي، يك نگاه حاكميت ملي و منافع 
ملي بر تمام فضاي س��ايبري بايد حاكم باشد. در اين فضا 
منافع خودمان را حفظ، استقلال و مدل حكمراني خودمان 
را بازتعريف و زيرس��اخت هايمان را ه��م تأمين مي كنيم و 

جلوتر مي رويم. 
با اين نگاه مي گوييم در فناوري سايبري بايد يك قلمروي 
ملي تعريف شود كه ما بتوانيم حكمراني خودمان را داشته 
باش��يم؛ حكمراني يعني بتوانيم منافع ملي  را در آن حفظ 
كنيم؛ يعني اگ��ر دارايي ملي را دزديدن��د بتوانيم مجرم را 
دستگير كنيم؛ اگر به جان مردم آسيب وارد كردند بتوانيم 
مجرم را مجازات كنيم و اگر آبرو و حيثيت فردي را بردند يا با 
تهديدي مواجه شديم، بتوانيم احقاق حق كنيم. از آن طرف 
بايد بتوانيم اهداف ملي مان را با نگاه و منافع خودمان در اين 
فضا محقق كنيم، اينكه فكر كنيم چون فضاي سايبري است 
پس ما ارزش هاي اسلامي را نمي توانيم در آن پياده سازي 
كنيم، حرف غلطي اس��ت. ما مي تواني��م از ظرفيت فضاي 
مجازي براي اعتلاي ارزش هاي اس��لامي اس��تفاده كنيم 
نه اينكه ارزش هاي اس��لامي را در س��ايه فناوري به دست 
فراموشي بسپاريم. بنابراين در اين چارچوب ما معتقديم بايد 
يك بازنگري اساسي در راهبرد كشور در حوزه، نحوه استفاده 
از فضاي سايبري داشته باش��يم؛ دوم اينكه تصميم گيران 
كشور نسبت به فضاي سايبري به يك فهم مشترك برسند 

يا حداقل جاي تهديد و فرصت را با هم عوض نكنند؛ يعني 
يك عده يك مفهوم را تهديد حساب نكنند و يك عده همان 
مفهوم را به عنوان فرصت تلقي كنند، اين در واقع بلاي جان 
حكمراني سايبري كشور اس��ت. اين بدترين نوع برداشت 

است كه الان متأسفانه ما در كشور درگير آن هستيم. 
مثلًا در بحث شبكه هاي اجتماعي ما به يك شبكه اجتماعي 
ملي نياز داريم كه همه خدمات م��ورد نياز مردم را مبتني 
بر ش��بكه اجتماعي به م��ردم ارائه دهد و پش��توانه آن نيز 
دولت باش��د كه در صورت هر نوع خدش��ه اي به مردم در 
شبكه اجتماعي ملي، از منافع آنان حمايت كند و پاسخگو 
باشد. ش��بكه اجتماعي ملي بايد زيرس��اخت ملي داشته 
و كاملًا در اختيار كش��ور و حكومت باش��د تا بتواند منافع 
و ارزش هاي خ��ودش را در اين فضا تأمي��ن و دنبال كند. 
با اي��ن نگاه اگر زيرس��اخت ها ملي باش��د م��ا مي توانيم از 
اپليكيشن هاي خارجي هم استفاده كنيم، يعني مي توانيم 
به نرم افزارهاي مبتني بر ش��بكه ملي اطلاعات، از هر نوع 
نرم افزار و سخت افزاري استفاده كنيم، ولي اگر بگوييم شبكه 
ما بايد وابسته به شبكه جهاني باشد آن زمان مجبور هستيم 
روي تك تك اپليكيشن ها بحث كنيم و بگوييم كدام درست 
و كدام غلط اس��ت و ش��ايد خيلي از آنها ملاحظات پدافند 

غيرعامل را رعايت نكند. 
مي توان گفت به صورت جدي چهار، پنج 
سال اس�ت كه موضوع ایجاد شبکه ملي 
اطلاعات مطرح و رسانه اي شده است، البته 
از قبل هم روي آن كار ش�ده بود. در حال 
حاضر شما جایگاه شبکه ملي اطلاعات و 
ميزان اعمال حاكميت نظام جمهوري در 
فضاي مجازي را چگونه ارزیابي مي كنيد 

و به آن چه نمره اي مي  دهيد؟
خيلي كم! حوزه ها با هم متفاوت است؛ مثلاً در حوزه قضايي، 
حاكميت جمهوري اسلامي كمتر از 50درصد است، يعني 
صرفاً بخشي از جرائمي كه در فضاي مجازي اتفاق مي افتد 
نظام قضايي قدرت رس��يدگي و قدرت احقاق حق دارد، نه 
بيش��تر. در حوزه فرهنگي بخش عمده اي از حاكميت را از 
دست داديم و تنها بخش ناچيزي از قدرت حاكميت را در 
اختيار داريم. در واقع حاكميت ملي و حكمراني فرهنگي را 
از دست داديم. من از تعبيري استفاده كردم، گفتم بخشي 
از فضاي سايبري ما سرزمين اشغال  شده است، يعني ما بايد 
يك سرزمين اشغالي را از دست دشمن پس بگيريم. مانند 
حماسه اي كه در سوم خرداد رخ داد و خرمشهر را از دشمن 
پس گرفتيم، بايد حاكميت ملي در حوزه قضايي، فرهنگي 
و اجتماعي را پس بگيريم. در حوزه امنيتي وقتي دش��من 
قادر اس��ت در ش��بكه هاي اجتماعي خارج پايه با استفاده 
از عناصر مسلح، آموزش سلاح و س��اخت بمب، مردم را به 
ش��ورش دعوت و توليد ناامني كند و به زيرساخت هاي ما 
حمله كند، يعني بخشي از امنيت مان را در فضاي سايبري 
از دست داديم؛ امنيت ما در فضاي سايبري يعني ما بتوانيم 
براي مردم در اين فضا امنيت ايجاد كنيم و مردم در اين فضا 

احساس امنيت كنند. 
نگاه شما به این اشغال، نگاه سخت افزاري 

است یا محتوایي؟
تركيبي از هر دو؛ چون س��خت افزار و نرم افزار به هم وصل 

هستند، هرچند بعضي از آقايان داستان پلتفرم و محتوا را 
به عنوان يك دوگانه مطرح كردند و مي گويند پلتفرم را رها 
كنيد و بر محتوا تمركز كنيد. آنهايي كه مي گويند پلتفرم 
را رها كنيد، يعني اجازه بدهيد ديگران باشند و بعد فقط به 
محتوا بپردازيم؛ محتوا و پلتفرم دو جزء جدايی ناپذيرند، مثلًا 
وقتي اپ استور قرآن و ساير مفاهيم ارزشي را حذف مي كند. 
يك پلتفرم است كه دارد محتواي ش��ما را حذف مي كند، 
وقتي اپليكيشن بانك ها را از گوش��ي شما حذف مي كند، 
اين كار نوعي اعمال حاكميت اس��ت. بنابراين ما پلتفرم و 
زيرس��اخت بومي مي خواهيم كه بتوانيم از محتواي خوب 
اس��تفاده كنيم و اگر پلتفرم خوب نداشته باشيم محتواي 
خوب هم توليد كنيم كه امكان استفاده از آن وجود ندارد، 
چون مي توانند با يك اشاره  محتواي شما را از ليست حذف 
كنند. اخيراً ش��ركت سامس��ونگ هم بازي جديدي به راه 
انداخته و تلاش دارد در ح��وزه محتوا، رگولاتوري  كند. در 
فروشگاه هايي كه ابزارها و خدمات گوشي هوشمند را ارائه 
مي دهند، بخش زيادي از نرم افزارهاي محتواي مثبت ايراني 

را حذف مي كنند اين يعني حاكميت پلتفرم بر محتوا. 
چ�را تاكن�ون خيل�ي از ای�ن تلاش ها به 
نتيجه مثبتي نرس�يده است؟ ما در حوزه 
پيام رس�ان ها چند اقدام جدي داشتيم، 
ولي ظاهراً هيچ كدام از آنها نتوانس�ته اند 

به فراگيري لازم دست پيدا كند. 
پاسخ در سه جمله خلاصه مي ش��ود؛ نبود عزم ملي، نبود 
فهم ملي نسبت به مسئله و اولويت نداشتن براي مسئولان 
اجرايي كشور، وگرنه ساخت يك پيام رسان ملي يا يك موتور 
جست وجو، ناشدني نيس��ت. نمي گويم كار ساده اي است، 
ولي ما تعداد زيادي شركت دانش بنيان و دانشمند در كشور 
داريم. مشكل اينجاس��ت كه بنا به سياستي شما مي آييد 
خدمات خارجي را رايگان در اختي��ار مردم قرار مي دهيد، 
سوبس��يدها را در اختيار خدمات خارجي قرار مي دهيد و 
بر آنها هي��چ اعمال حاكميتي نمي كني��د بدون هيچ تعهد 
و قراردادي. مثلًا گوگل چه توافقي با ما كرده است كه چه 
خدماتي را در اختيار ما بگ��ذارد و چه خدماتي را به ما ارائه 
ندهد؟ هيچ! يا اينستاگرام با ما چه توافقي كرده است؟ هيچ! 
مجوز گرفته اس��ت؟ خير. تعهد كرده است كه قوانين ما را 
رعايت كند؟ خير. او آزاد آمده خاك ما را اشغال كرده است. 
داستان مجوزگرفتن اين اپليكيشن ها و سامانه ها از ساختار 
قانوني كشور برعكس شده است. به جاي آنكه اينستاگرام 
تعهد بدهد كه حقوق ما را رعايت كند، او مي گويد اگر فلان 
كار را نكنيد من به شما سرويس نمي دهم و باقي ماجرا. اين 
ضعف حاكميت ملي و در واقع ضعف وزارتخانه اي است كه 
بايد براي اپليكيشن ها چه داخلي يا خارجي كه مي خواهند 

در شبكه ما، سرويس ارائه دهند تنظيم مقررات كند. 
شما سه نکته ذكر كردید؛ نبود عزم ملي، 
بي  توجهي مسئولان، نبود فهم ملي. چرا 

این عزم ملي ایجاد نمي شود؟
فهم واحد از مفاهيم سايبري وجود ندارد و هر كسي برداشت 
خود را دارد، متأسفانه بدترين شكل آن اين است كه خيلي 
از تهديدات از سوی يك عده از مسئولان فرصت و خيلي از 
فرصت ها از س��وی بعضي از آنها تهديد تلقي مي شود؛ اين 

يعني امكان تصميم گيري واحد وجود ندارد. 
یعني در ایالات متح�ده یك فهم واحد در 

مورد فضاي مجازي وجود دارد؟
فهم ش�ان نس�بت به حاكميت فضاي مجازي مشترك 
است وگرنه نمي توان یك ماشين را با دو فرمان هدایت 
كرد، اما اگر قرار باش�د ی�ك عده پس�ت الکترونيکي 
مل�ي را بركت و یك ع�ده تهدید بدانند، آن كس�ي كه 
تهدید مي داند پول دس�تش اس�ت و اج�ازه نمي دهد 
این كار ش�کل بگي�رد. یك ع�ده سيس�تم عامل ملي 
را ب�ه ض�رر كش�ور و ی�ك ع�ده ب�راي كش�ور واجب 
مي دانن�د، اینه�ا چطور مي خواهن�د با ه�م كار كنند؟ 
يكي وجود شبكه اجتماعي خارجي را بركت، موهب و نعمت 
الهي مي داند و يكي تهديد براي كش��ور، من مي گويم بايد 
مديريت حكمراني ش��كل بگيرد و يكي باي��د حرف آخر را 
بزند و همه گوش به فرمان او باشند. اينجا تدابير رهبري به 
عنوان فصل الخطاب، به عنوان كسي كه قانوناً و شرعاً حرف 
مي زند بايد مدنظر قرار بگيرد. س��ال گذش��ته حضرت آقا 
يك نامه تفصيلي به رئيس جمهور محترم و رئيس شوراي 
عالي فضاي مجازي ابلاغ كردند و در آن اجزاي شبكه ملي 

اطلاعات را برشمردند و گفتند اينها در يك زمان مشخص 
انجام شود، پس در مورد آن نبايد ترديد شود. اين مقوله كم 
اهميتي نيست، ولي مي بينيم عزمي كه نياز است در اقدام 

و عمل وجود ندارد. 
شما در پدافند غيرعامل به فهم جامعه هم 
تأكيد كردید، منتها به نظر مي رسد هنوز 
این ماجرا بين مردم جا نيفتاده است، یعني 
مثلًا در یك نظرس�نجي ب�الاي 80درصد 
مردم اعلام كرده بودند م�ا كوچك ترین 

آمادگي در برابر زمين لرزه نداریم. 
ما براي جبران عقب ماندگي هايي كه در اثر تأخير در ايجاد 
سازمان پدافند غيرعامل كشور به وجود آمده است اهداف و 
در زمينه فرهنگسازي نيز مخاطبان را اولويت بندي كرديم؛ 
اولويت اول ما مسئولان درجه يك بودند از شخص رؤساي 
جمهور، معاونان، وزرا، اس��تانداران، مديران، معاونان وزرا 
سطوح پايين تر، الان مي توان به ضرس قاطع گفت كه در اين 
طيف، مديري نداريم كه با مفاهيم پدافند غيرعامل آش��نا 
نباشد و اهميت آن را درك نكند. ممكن است استثنا وجود 
داشته باشد، ولي عموماً مي دانند. يك پله پايين تر مي آييم 
در قشر تحصيلكرده ها و اساتيد، شركت ها دولتي، غيردولتي 
و خصوصي، در اين حوزه هم اتفاقات خوبي افتاده است، اگر 
ما بخواهيم خودمان را مقايسه كنيم بايد با حوزه هاي ديگر 
مقايسه كنيم ببينيم جلوتر يا عقب تر هستيم؟ مثلًا  وقتي 
با حوزه محيط  زيس��ت يا با حوزه مديري��ت بحران كه يك 
حوزه دولتي و يكپارچه هم است، مقايسه مي كنيم ما از آنها 
عقب تر نيستيم بلكه در خيلي حوزه ها هم جلوتر هستيم، 
يعني توانستيم به اندازه زيادي به فهم مشترك دست پيدا 
كنيم. مثلًا ما الان شش سال اس��ت پدافند غيرعامل را به 
هشت گرايش تخصصي و هش��ت رشته دانشگاهي تعريف 
كرديم و الان دانشجو مي پذيريم و آموزش مي دهيم، يعني 
پدافند غيرعامل هش��ت گرايش علمي دارد و تربيت استاد 
و دانشجو و توليد محتوا انجام مي شود، پس بالاخره تلاش 
علمي انجام ش��ده اس��ت و الان در فضاي علمي كشور در 
حوزه هاي مختلف مخاطب داريم. س��ال گذش��ته به  دليل 
تصميمي كه دولت گرفت از ستاد ملي كرونا حذف شديم، 
اما ديديم چقدر از سازمان پدافند غيرعامل كشور مطالبه 
عمومي در حوزه پدافند زيستي وجود داشت.  اين مطالبه 
عمومي ناش��ي از فهم عمومي نس��بت به پدافند غيرعامل 
و پدافند زيستي است، وگرنه كس��ي كه نداند يك موضوع 
چيست براي چه مي خواهد مطالبه كند؟ مطالبه نتيجه فهم 
است. ما قشر عام و مردم عادي را در سطح سوم مخاطبانمان 
قرار داديم و چند سالي است وارد حوزه هاي مردمي شديم 
و داريم كار مي كنيم منتها باز تا نقطه مطلوب فاصله خيلي 

زياد است. 
فک�ر نمي كني�د اگ�ر در ح�وزه مردم�ي 
كارهاي بهتري انجام ش�ود، مطالبه مردم 
از مسئولان درخصوص پدافند غيرعامل 

بالاتر مي رود؟
ما براساس تدبير حضرت آقا عمل مي كنيم. ايشان فرمودند 
برويد مس��ئولان و وزرا را چهره به چهره توجيه كنيد، من 
الان با هر كسي كه وزير مي شود حداقل يكبار و حداكثر پنج 
بار ديدار مي كنم. طبق تدبير رهبري عزيز عمل مي كنيم؛ 
چهره به چهره. يعني هم��ه موضوعات را يك به يك مطرح 
مي كنيم تا مطمئن شويم مفهوم كاملاً تفهيم شده است. اگر 
نداند دوباره مي رويم، سه باره مي رويم، چهارباره مي رويم تا 
انجام شود. منظورم اين است كه براساس اولويت، تشخيص 
ما اين بوده كه از سطوح عالي ش��روع كنيم و بعد به سراغ 
مردم برويم. ضمن اينكه بخشي از كار در حوزه آموزش هاي 
عمومي جامعه مربوط به صدا و سيماست. خوشبختانه در اين 
حوزه نه به حد كفايت، ولي كارهاي خوبي در حوزه آموزش 

و فرهنگسازي انجام شده است. 
به عنوان سؤال آخر اگر بخواهيم وضعيت 
كشورمان را از نظر رعایت ضوابط و اصول 
پدافند غيرعامل با كشورهاي اطراف خود 
مقایس�ه  كنيم، چ�ه نمره اي ب�ه خودتان 

مي دهيد؟
اولاً پدافند غيرعامل از لحاظ دانشي جزو رشته هاي تحريمي 
است، يعني كسي دانش پدافند غيرعامل را به ما نمي دهد، 
بنابراين خودم��ان توليد مي كنيم. در اي��ن بخش تاكنون 
توانستيم 16رشته دانش��گاهي در حوزه پدافند غيرعامل 
در مقطع ارشد و دكتري طراحي كنيم و براي اين 16رشته، 
كتاب و دانش��جو و اس��تاد تعريف كرديم و جلو رفتيم و در 
خيلي از حوزه ها توانستيم الگوي پيشرو باشيم، اين نشان 

مي دهد كه پيشرفت علمي ما خيلي خوب بوده است. 
به لحاظ پياده س��ازي در عمل، خيلي از كش��ورها مشكل 
دارند، مثلًا امريكا در حوزه پدافند غيرعامل در حوزه اسناد 
و كتاب ها ش��ايد رتبه اول را در دنيا داشته باشد، ولی ما در 
حوزه اجرا نيز به عنوان مثال در بحث ساخت شهرك هاي 
زيرزميني و سازه هاي زيرزميني جزو رتبه هاي يكم تا پنجم 
در دنيا هستيم، يعني ما توانستيم هر سازه اي را كه بخش 
دفاع و اجرايي ما نيازمند آن بود، در زيرزمين بدون كمك 
خارجي بسازيم. امروز شما نماد آن را مي توانيد در شهر هاي 

موشكي ببينيد. 
همين زيرساخت هاي زيرزميني براي شليك موشك، دانش 
بسيار بالايي مي خواهد. اين علم در دنيا خيلي پيشرفته است 
و تنها چهار، پنج كشور محدود چنين توانمندي هايي دارند 
كه ما نيز جزو آنها هستيم. يا در حوزه هاي سايبري توانستيم 
به اقدامات دفاعي خوبي برسيم كه بحث آن خيلي مفصل 
است و پيشرفت هاي زيادي در اين حوزه داشتيم. به نظرم 
در حوزه دانش، مديريت، ساختارسازي همتراز كشورهاي 
برتر دنيا هس��تيم. در حوزه اجرا با توجه به عقب ماندگي ما 
نسبت به گذش��ته تا به حال طبيعتاً ممكن است به آن افق 
مطلوب خودمان كاملًا نرسيده باش��يم، اما تمام توانمان را 

براي رسيدن به نقطه مطلوب به كار خواهيم بست. 

ما ب�ه هيچ وجه نظر سياس�ي نداریم و در 
دوره ها و دولت هاي گذش�ته ه�م اثبات 
كردیم كه نظر ما كاملًا  حاكميتي اس�ت و 
منافع ملي را در نظ�ر مي گيریم و به هيچ 
مناقشه سياس�ي ای ورود نمي كنيم، ولي 
بعضي از دوس�تان تمایل دارند گرایشات 
سياس�ي را بهانه كم كاري ها ق�رار دهند
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